
 4330 معلول از طریق آزمون در 
دستگاه های دولتی استخدام می شوند

 رئیس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه از ۹ سال 
قبل تا به امروز باید ۵۵۰۰ نفر از افراد دارای معلولیت در 
دستگاه های مختلف دولتی استخدام می شدند که از این 
تعداد تنها ۱۶۰۰ نفر جذب شده اند، گفت: ۴۳۳۰ فرد دارای 
معلولیت در دستگاه های مختلف استخدام می شوند. به 
گزارش تسنیم، علی محمد قادری؛ رئیس سازمان بهزیستی 
کشور دیروز در حاشیه برگزاری نخستین آزمون استخدامی 
ویژه معلولان در محل دانشکده روانشناسی دانشگاه علامه 
کید رئیس جمهور  طباطبایی اظهار کرد: این آزمون با تأ
شهید برگزار می شود و با توجه به هماهنگی های صورت 
کید وزیر کشور تمامی  استانداران با فراهم کردن  گرفته و تأ
شرایط حضور معلولان در محل های برگزاری آزمون همکاری 
مطلوبی داشته اند.  وی  با اشاره به اینکه نخستین آزمون 
افراد  از حقوق  قانون حمایت  اساس  بر  ویژه معلولان 
گفت: طبق این قانون  دارای معلولیت برگزار می شود، 
دستگاه ها موظف هستند ۳ درصد از سهمیه استخدامی 
که از  خود را به افراد دارای معلولیت اختصاص دهند 
زمان تصویب این قانون در ۹ سال قبل تا به امروز باید 
۵۵۰۰ نفر از افراد دارای معلولیت در دستگاه های مختلف 
دولتی استخدام می شدند که از این تعداد تنها ۱۶۰۰ نفر 
جذب شده اند! قادری با اشاره به همراهی سازمان امور 
استخدامی و سازمان برنامه و بودجه و جهاد دانشگاهی 
۱28۰۰ نفر از افراد دارای  گفت:  در برگزاری این آزمون 
که ۴۳۳۰ نفر از  کرده اند  معلولیت در این آزمون شرکت 
 آنها در ۴۶ دستگاه دولتی جذب و استخدام خواهند شد. 
 ، آمار اساس  بر  داد:  ادامه  بهزیستی  سازمان  رئیس 
استان های تهران، خراسان رضوی، خوزستان و مازندران 
بیش ترین آمار شرکت کننده را در این آزمون داشته اند. وی 
درباره فرایند ثبت نام برگزاری نخستین آزمون ویژه افراد 
دارای معلولیت گفت: از بهمن ماه سال گذشته فرایند 
ثبت نام برای آزمون آغاز و در ادامه نیز در چند نوبت این 
زمان تمدید شد و امروز شاهد برگزاری این آزمون با شرکت 
۱28۰۰ متقاضی دارای معلولیت هستیم. قادری ادامه داد: 
سازمان بهزیستی به عنوان لجستیک در برگزاری این آزمون 
فعالیت دارد همچنین پس از پایان  آزمون و اعلام نتایج 
آن، فرایند مصاحبه با افراد در دستگاه های مختلف آغاز 
خواهد شد؛ ضمن اینکه نماینده سازمان بهزیستی در 
فرایند تمامی  مصاحبه ها حضور خواهد داشت. رئیس 
سازمان بهزیستی خاطرنشان کرد: طبق آمار ۶۰ درصد از 
شرکت کنندگان در این آزمون بانوان هستند؛ همچنین 
شرکت کنندگان با سطح معلولیت های مختلف در این 

آزمون شرکت کردند. 

 آرمان ملی: شهر تهران با توجه به کمبود سرانه فضای 
سبز که با استانداردهای جهانی به رغم تلاش های صورت 
کمبود سرانه فضای سبز  گرفته هنوز فاصله دارد و با این 
و آلودگی نفسگیر کلانشهر آن هم در بیشتر روزهای سال 
به خصوص فصول سرد شنیدن خبر خشک شدن درختان 
بوستان های  درختان  شدن  خشک  و  جنگلی  فضاهای 
شهری به هر دلیلی بسیار تلخ است. در این مورد حساسیت 
اعضای شورای شهر تهران در این زمینه جای تشکر دارد. 
ح دو موضوع در خصوص مسائل این  در این گزارش به طر
روزهای شورای شهر پرداخته ایم. ابتدا به خشک شدن 
درختان جنگلی چیتگر و سپس به بی اطلاعی اعضای شورا 
گذاری زمین از سوی شهرداری به هواپیمایی ماهان. در  از وا
خصوص خشک شدن درختان که امیدواریم آخرین باشد 
عضو شورای شهر تهران با اشاره به دلایل آفت زدگی و خشک 
شدن درختان بوستان های جنگلی در شهر تهران گفت: به 
اعتقاد من دوگانه بودن مدیریت این بوستان های جنگلی 
که مالکیت آن با سازمان منابع طبیعی است اما اداره آن با 
شهرداری تهران است، خودش یکی از عوامل ایجاد وضعیت 
امروز است و به اعتقاد من این دو مدیریتی و مدیریت دوگانه 
در واقع درخصوص این بوستان ها باید حل شود.  به گزارش 
ایلنا طی هفته های گذشته اعضای شورای شهر چندین بار در 
صحن علنی شورا درخصوص وضعیت درختان بوستان های 
جنگلی شهر تهران هشدار و تذکر داده اند. ناصر امانی، 
عضو شورای شهر تهران در دویست و چهل و یکمین جلسه 
شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اینکه سال قبل هشت 
هزار و 8۰۰ اصله درخت خشک و یا آفت زده بود، اعلام کرد: 
این درختان چکش خورده و علامت گذاری شده و 8۰۰ اصله 
توسط پیمانکار منابع طبیعی جمع آوری و بقیه بلاتکلیف رها 
شده اند و این نگرانی وجود دارد که آفت به سایر درختان نیز 
سرایت کند. به گفته وی کوتاهی و بی توجهی ها منجر به این 
اتفاق شده و ۱۰ سال است که این وضعیت در بوستان چیتگر 
ایجاد شده است. همچنین پیش از آن مهدی پیرهادی 
در دویست و چهلمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران 
کرده بود؛ سازمان جنگلداری اقداماتی  در تذکری اعلام 
در بوستان سرخه حصار انجام داده و در بوستان چیتگر و 
لویزان نیز سازمان جنگلداری در کنار شهرداری که بهره بردار 
بوستان هاست، باید ورود کند و نسبت به جلوگیری از آفت 
زدگی در بوستان ها به ویژه بوستان چیتگر که معضلی جدی 

است، اقدام کند. 

   ورود دادستانی استان تهران 
  رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شورای اسلامی شهر تهران در این جلسه از ورود دادستانی 
به موضوع خشک شدن درختان پارک های جنگلی شهر 
تهران خبرداده بود. در همین راستا دادگستری تهران هم 
به این موضوع ورود کرده و قرار است جمعی از کارشناسان 
دادستانی بررسی کنند که این درختان به عمد خشک شده اند 
یا عواملی مثل تغییرات اقلیمی، کم آبی یا آفت دلیل خشک 
شدن این درختان بوده است. علی صالحی، دادستان تهران 
با اعلام این خبر گفت: با توجه به حساسیت امر و در راستای 
صیانت از انفال و ثروت های عمومی، دستور رسیدگی به علل 
خشک شدن درختان منطقه چیتگر با قید فوریت خطاب 
به دادسرای ناحیه ۳۷ )ویژه انفال( صادر شد و پس از بازدید 
معاون دادستان و سرپرست دادسرا از محل، در جلسه با 
دستگاه های متولی تصمیمات لازم اتخاذ و دستورات لازم 

جهت حفاظت از درختان صادر شد. 
گفته دادستان تهران در جلسه دادستانی تهران با   به 
آبخیزداری شهر تهران، سازمان  مدیران منابع طبیعی و 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، شرکت آب و فاضلاب 
شهر تهران، شهردار منطقه 22، رئیس اداره محیط زیست 
شهر تهران مقرر شد راهکارهای جلوگیری از خشک شدن 
درختان و احیای آن ها با تشکیل کارگروه ویژه بررسی شود و 
برنامه اجرایی مشخص با لحاظ موقعیت محل و اقدامات لازم 
تهیه و نتیجه اقدامات انجام شده به دادستانی گزارش شود. 

 نحوه آبیاری یکی از دلایل اعلام شد
 به گفته کارشناسان و صاحبنظران یکی از دلایلی که باعث 
بروز چنین وضعیتی برای درختان در بوستان های جنگلی 
شهر تهران شده مدیریت دوگانه است. در این زمینه ناصر 
امانی، عضو شورای اسلامی شهر تهران در گفت وگو با ایلنا 
گفت: این اتفاق محصول یک دهه گذشته است. ما به این 
موضوع ورود کرده ایم و در زمانی که مدیرعامل آبفای تهران 
در صحن شورا حضور پیدا کردند همه اعضای از جمله بنده 
به ایشان تذکر دادیم که این موضوع اصلا قابل قبول نیست و 
به هر حال عدم آبیاری مناسب این بوستان ها باعث چنین 
وضعیتی شود. وی ادامه داد: البته به اعتقاد من دوگانه بودن 
مدیریت این بوستان های جنگلی مانند جنگل سرخه حصار 
و یا بوستان چیتگر و شیان که مالکیت آن با سازمان منابع 
طبیعی است اما اداره آن با شهرداری تهران است، خودش 
یکی از عوامل ایجاد وضعیت امروز است و به اعتقاد من 

این دو مدیریتی و مدیریت دوگانه در واقع درخصوص این 
بوستان ها باید حل شود. عضو شورای شهر تهران خاطرنشان 
کرد: شورا در این زمینه ورود کرده و باید هم برای این موضوع 
یک چاره جویی شود که ما مجدد دچار آفت زدگی و خشک 
شدن درختان ارزشمند این بوستان ها در شهر تهران نباشیم. 

گذاری زمین به ماهان    ماجرای وا
گذاری زمین به شرکت ماهان دیگر موضوع این روزها   اما وا
شورای شهر است. در این خصوص عضو کمیسیون عمران و 
حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران از ورود شورای شهر 
گذاری زمین ۳۰ هزار متری از سوی شهرداری  به ماجرای وا
تهران خبرداد. »علی اصغر قائمی«، عضو شورای شهر تهران 
کنش به خبر منتشر شده از سوی سید جعفر تشکری  در وا
براینکه  مبنی  شهر  شورای  اعضای  از  دیگر  یکی  هاشمی 
»شهرداری تهران با شرکت هواپیمایی ماهان بر سر یک زمین 
۳۰ هزار متری به توافق رسیده اما شورای شهر از آن بی اطلاع 
است«، گفت: این موضوع در صحن شورا یکبار به صورت 
ح و قرار شد اعضای شورای شهر در  کلی از سوی اعضا مطر
کمیسیون های شهرسازی و معماری، بودجه و همچنین 
کمیسیون عمران این موضوع را بررسی کنند و تحقیقات اولیه 
در این خصوص را انجام دهند. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر اطلاعات دقیقی در این موضوع ندارم، ادامه داد: یکی از 
اعضای شورا این موضوع را مطرح کرد و به دستور آقای چمران 
قرار شد بررسی هایی در این زمینه صورت بگیرد و نتیجه آن 
در صحن اعلام شود. عضو کمیسیون عمران و حمل و نقل 
ک  گذاری املا شورا تصریح کرد: براساس مصوبات شورا، وا
شهرداری باید در صحن شورا مطرح و اجازه از شورا گرفته شود 
گذاری  ح موضوع در شورا وا و شهرداری نمی تواند بدون طر
انجام دهد. البته این کار هم حساب و کتاب مربوط به خود را 

دارد. تصمیماتی گرفته می شود که مسبوق به سابقه نیست. 
 مصوبات کمیسیون ماده 5 را ویژه پیگیری می کنیم

 وی در بخش دیگری از صحبت های خود درباره مصوبات 
کمیسیون ماده ۵ نیز گفت: کمیسیون معماری و شهرسازی 
شورا به طور مفصل موضوعات کمیسیون ماده ۵ را دنبال 
می کند. متاسفانه در کمیسیون ماده ۵ یک تصمیماتی گرفته 
می شود که خیلی مسبوق به سابقه نیست و ابهامات در آن 
وجود دارد. قائمی همچنین درباره حضور نماینده شورا در 
کمیسیون نما گفت: اساسا شورا یعنی چه شورای شهر و چه 
مجلس شورای اسلامی در مقیاس بزرگ تر دو وظیفه دارند، 
وظیفه مقررات گذاری و نظارت. بنابراین نظارت وظیفه ذاتی 
شوراست و کسی نمی تواند این وظیفه را که طبق قانون تفویض 
شده است را از شورا بگیرد. لذا حضور یک ناظر در کمیسیون 
نما یک امر کاملا طبیعی و پذیرفته شده است. وی با اشاره 
به لایحه اصلاح مصوبه طراحی پایش و اجرای نماهای شهر 
تهران که از سوی شهرداری تهران دو هفته پیش در صحن 
شورا مطرح شد، ادامه داد: دوستان شهرداری در متنی که به 
شورا ارسال کرده بودند درخواست کرده بودند که عضو شورا در 
این کمیسیون بدون حق رای باشد. هر کدام از اعضای شورا 
این اجازه ذاتی را دارند که برحسب اجازه ای که قانون به آن ها 
داده درخصوص نظارت در هرکدام از جلسات شهرداری چه 
جلسات کمیسیون نما باشد و چه هیات مدیره سازمان ها و 
شرکت ها و چه سایر معاونت ها و کمیسیون ها حضور داشته 
باشند. این عضو شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: طبیعی 
است که اعضای شورا حق رای نداشته باشند، چون اعضای 
گر با  شورا مقام اجرایی نیستند اما مقام نظارتی هستند و ا
موضوعی مواجه شوند که خلاف رویه قانونی باشد و یا به هر 
صورتی جای تذکر داشته باشد، باید تذکر داده شود که البته 
این تذکر هم شئون و رویه خود را دارد و با توجه به کم و کیف 

موضوع متفاوت است. 
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 فروش سیگار

چرا مسئولان جلوی فروش سیگار در دکه های روزنامه 
واقعا سیگار  زیرا  را نمی گیرند؛  و سوپرمارکت ها  فروشی 
هم برای افرادی که آن را مصرف می کنند و هم کسانی که 
بوی آن را استنشاق می کنند مضر است و زیان آور جا دارد 

مسئولان کمی هم به فکر مردم باشند. 
سعیدی از تهران

دریا 
با اینکه به فصل گرما نزدیک می شویم از مسئولان تقاضا 
داریم که برای اینکه مسافران در سطح دریاها و جنگل ها 
آشغال های خود را رها نکرده و باعث کثیفی محیط زیست 
نشوند سطل های زباله  بیشتری در مسیرهای پررفت و 
آمد قرار دهند تا بلکه به محیط زیست خود از این طریق 

کمک کنیم. 
حسینی از تهران

مشکلات اقتصادی
مسئولان گرامی باور کنند ؛ در برابر سختی ها و مشکلات 
اقتصادی را دیگر تحمل نداریم و برای تهیه بسیاری از 
اقلام ضروری و مایحتاج روزانه نمی دانیم چه کار کنیم، به 
چه کسی پناه ببریم و از چه کسی بخواهیم که به این همه 

مشکلات رسیدگی کند. 
یک شهروند از تهران

جوابیه مترو
عنوان  با  اردیبهشت   ۱۶ تاریخ  در  مطلبی  ج  در پیرو 
»انتقاد به شلوغی مترو در ساعات صبحگاهی«به اطلاع 
می رساند: برنامه ریزی فاصله حرکت قطارها در خطوط و 
ساعات مختلف براساس حجم مسافران و تعداد ناوگان 
موجود در متروی تهران ورودی صورت می پذیرد که البته 
باید محدودیت های عملیاتی جهت پاسخ به تقاضای 
مسافر در تمام ساعات به ویژه زمان های پیك مسافری 
ارائه  مطلوب  سرویس دهی  بتوان  تا  گیرد  قرار  مدنظر 
ایستگاه ها به صورت  که پرسنل  کر است  کرد. شایان ذ
 ، مستمر شرایط را پایش نموده و درصورت ازدحام مسافر
هماهنگی های لازم جهت اعزام قطارهای فوق العاده را 
به عمل خواهند آورد. در خصوص شکایت مسافر محترم 
گن های ویژه بانوان،  ود آقایان مسافر به وا مبنی بر ور
مجدداً به ایستگاه های خطوط مختلف اطلاع رسانی و 
ود آقایان  که متصدیان سکو در صورت ور گردید  کید  تا
گن ها هدایت کنند و در  گن بانوان آنان را به سایر وا به وا
، با پرسنل انتظامات  کمبود وقت و حرکت قطار صورت 
ایستگاه بعدی هماهنگ شوند تا نسبت به خروج آقایان 

اقدام نمایند. 
شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

  انتقال آخرین گروه زائران 
به سرزمین وحی در ۲۲ خرداد

کرد:  اعلام  حج  عملیات  ستاد  مسئول   
آخرین گروه از زائران ایرانی بیت ا... الحرام، روز 
چهارم ذی الحجه برای انجام اعمال و مناسک 
حج به فرودگاه جده منتقل خواهند شد. به 
گزارش تسنیم، غلامرضا رضایی؛ مسئول ستاد 
کنون ۷۵ هزار و  کرد: تا عملیات حج، اظهار 
۹۶۷ زائر ایرانی وارد عربستان شده اند که از 
این تعداد حدود ۱۰ هزار نفر در مدینه حضور 
دارند و نزدیک به ۶۶ هزار نفر هم به مکه مکرمه 
که  مشرف شدند. وی افزود: تمامی زائرانی 
کنون از مدینه منوره به مکه مکرمه منتقل  تا
شده اند، عملیات انتقال آن ها با قطار صورت 
گرفته است. رضایی تصریح کرد: آخرین خروج 
روز  ایرانی مدینه قبل به سمت مکه  زائران 
پنجم ذی الحجه خواهد بود و آخرین پرواز از 
ایران به سمت فرودگاه جده برای انتقال زائران 
ایرانی بیت ا... الحرام روز چهارم ذی الحجه 
انجام خواهد شد. رئیس ستاد عملیات حج 
گفت: ۱۴ ذی الحجه انتقال زائران  در ادامه 
مدینه بعد از مکه مکرمه به سمت مدینه منوره 
کن دینی و  برای زیارت مسجدالنبی)ص( و اما
)ص( آغاز خواهد شد. وی  تاریخی شهر پیامبر
در مورد بازگشت زائران ایرانی به میهن نیز گفت: 
عملیات انتقال زائران ایرانی به کشور از روز ۱۵ 
ذی الحجه و از دو مسیر فرودگاه مدینه و جده 
آغاز خواهد شد، به طوری که خروج شماری از 
زائران به سمت ایران با انتقال از مکه به فرودگاه 
مدینه به صورت ترانزیت انجام خواهد شد. وی 
با اشاره به اینکه وضعیت برای استقرار زائران در 
منا هم در حال آماده شدن است، افزود: امسال 
تمایز خدمات به زائران ایرانی درعرفات، منا و 
مشعرالحرام کاملاً مشهود خواهد بود، این در 
حالی است که ده ها کانتینر آب و یخ به مشاعر 
مقدسه انتقال خواهد یافت، چرا که پیش بینی 
شده است در روزهای حضور زائران در این 

کن مقدسه دمای هوا به ۵۰ درجه برسد. اما

       یارانه 10 هزار دلاری 
کسی  برقی ؟ برای هر تا

 معاون حمل و نقل شهردار تهران با بیان 
برقی  کسی های  تا ورود  در  شهرداری  اینکه 
قصد  و  می کند  تسهیل گری  صرفاً  چین،  از 
پیگیری  حال  در  گفت:  ندارد،  تصدی گری 
۵۰۰ دلار یارانه برای  ۱۰ هزار و  که از  هستیم 
استفاده  دولت  کمک  با  برقی  کسی های  تا
با تسنیم  گفت وگو  کنیم. محسن هرمزی در 
کسی  درباره برخی انتقادات مبنی بر واردات تا
قرارداد  طریق  از  تهران  به  چینی  برقی های 
ورود  برای  کرد: شهرداری  اظهار  شهرداری 
گر قرار  کسی های برقی تسهیل گری می کند؛ ا تا
کسی ها در مالکیت  بود تصدی گری کنیم و این تا
شهرداری تهران به ارائه خدمت بپردازند، انتقاد 
برخی افراد مبنی بر اینکه شهرداری نباید به این 

موضوع ورود می کرد، بجا بود. 

  کدام   استان ها بیش ترین 
و کمترین سقف اجاره را دارند؟

خ اجاره براساس   براساس قانون جدید نر
خ تورم استان ها محاسبه می شود و آخرین  نر
استان  می دهد  نشان  آمار  مرکز  گزارش های 
سیستان و بلوچستان کمترین نرخ تورم و استان 
خ تورم را دارد. به گزارش ایلنا،  یزد بیش ترین نر
طبق قانون جدید قرار بر این است که دولت با 
مدل جدید برای اجاره بها سقف تعیین کند. 
البته بازار اجاره بها تجربه ناموفق قیمت گذاری را 
در اواخر دولت دوازدهم و در دوران کرونا را دارد. 
مهم ترین تفاوت این است، آنچه قرار است از 
تابستان امسال به اجرا برسد قانون است و برای 
اجرا پشتوانه قانونی دارد در حالی که در تجربه 
گذشته سقف اعلام شده تنها در حد یک مقرره 
و تکلیف برای موجران بود. تفاوت مهم دیگر این 
است که در مدل جدید قرار نیست عدد مقطوعی 
برای تمام کشور اعلام شود بلکه سقف اجاره بها 
خ تورم استان ها تعیین می شود.  براساس نر
خ مشمول کلانشهرها  یعنی قرار نیست یک نر
و شهرهای کوچک شود. یکی از دلایل ناموفق 
بودن تجربه قبلی این بود که برای مثال عدد 
سقف 2۵ درصدی در کلانشهری مانند تهران با 
اعداد واقعی در بازار مسکن فاصله داشت و واقعی 
نبود بنابراین به اجرا نمی رسید اما همین عدد 
در شهرهای کوچک خود عامل رشد قیمت ها 
در بازار مسکن می شد. براساس قانون جدید 
خ تورم استان ها  که سقف اجاره بها براساس نر
خ  تعیین می شود، آخرین گزارش مرکز آمار از نر
تورم سالانه کالاها و خدمات مصرفی خانوارهای 
کشور به تفکیک استان ها در اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ نشان می دهد، سیستان و بلوچستان با 
خ تورم 2۹.8 درصدی کمترین تورم و استان  نر
خ تورم ۴۳.۶ درصد بیش ترین تورم را  یزد با نر
دارد. پس از یزد، استان اصفهان با نرخ تورم ۴2.۱ 
درصد دومین استان پرتورم است. در این میان 
استان تهران به عنوان استان رهبر بازار مسکن 
نرخ تورم ۳۴ درصدی دارد و نرخ تورم سالانه کل 
کشور در اردیبهشت ماه ۳۷ درصد بوده  است. 
نرخ تورم سالانه در استان های پرجمعیت فارس 
هم همین عدد ۳۷ درصد را نشان می دهد. به 
عبارت دیگر با روش جدید نرخ گذاری با توجه به 
میزان عرضه و تقاضا در بازار مسکن و شرایط این 
خ افزایش اجاره و  ، استان یزد بیش ترین نر بازار
سیستان و بلوچستان کمترین را خواهد داشت. 

۵۰ درصد  که به احتمال بالای  پیش بینی شده است 
استان های جنوب ایران در نیمه دوم امسال مورد حمله ملخ 
صحرایی قرار بگیرند. به گزارش همشهری آنلاین، هشدارها 
خبر از احتمال هجوم میلیون ها ملخ صحرایی به ایران 
کی است که در مسیر خود  می دهد. ملخ صحرایی آفت خطرنا
هر چه سبز باشد را می خورد و با قدرت تخریبی بالایی که دارد 
می تواند باعث بروز خسارات گسترده به اراضی کشاورزی و 
قحطی در یک منطقه شود. حال پیش بینی شده است که 
به احتمال بالای ۵۰ درصد استان های جنوب ایران در نیمه 

دوم امسال مورد حمله این آفت خارجی قرار بگیرند. 
 پرواز از شاخ آفریقا به خاورمیانه

آفریقا شروع   پرواز ملخ های صحرایی معمولا از شاخ 
می شود و زمانی که شرایط آب و هوایی مساعد باشد و غذای 
کافی در دسترش باشد، زاد و ولدش سرعت می گیرد و با تکثیر 
گسترده وارد فاز مهاجرت می شود. در این مرحله، ملخ ها به 
صورت دسته های بسیار بزرگ پرواز می کنند. برآورد می شود 
که ملخ ها در یک روز 2۰۰ کیلومتر پرواز کنند. مسیر حرکت 
ملخ های صحرایی از شمال و شرق آفریقا به سمت جنوب 
شبه جزیره عربستان است. پس از آن، در صورت مناسب 
بودن پارامترهای محیطی از جنوب شبه جزیره عربستان 
به سمت شمال این منطقه و از آنجا به جنوب ایران حرکت 
می کنند. پس از ورود به استان های جنوبی ایران، ملخ ها به 
کستان پرواز می کنند که در این  سمت مناطق مرزی هند و پا
مسیر می توانند ۱۰ ایالت شمالی هندوستان را آلوده کنند. این 
پایان ماجرا نیست؛ ملخ های صحرایی در مسیر برگشت از 

هندوستان ممکن است مجددا به ایران حمله کنند. 
 خطر حمله جدی است!

 مدیر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ 
نباتات کشور در گفت وگو با همشهری در پاسخ به اینکه خطر 
حمله ملخ صحرایی به ایران چقدر جدی است؟ می گوید: 
گذشته در شرق آفریقا و شبه جزیره عربستان  در ۳ ماه 
بالای  بارندگی های  ایران  و همچنین در منطقه جنوب 
خ داده که وقوع این بارش ها سبب سرسبزی تمام  نرمال ر
بیابان های این مناطق شده است. بالا رفتن منبع غذایی 
هم باعث می شود که تعداد ملخ های صحرایی در واحد سطح 
افزایش پیدا کند. پس از آن، با زاد و ولد این گونه، تعداد آنها 
ج و وارد فاز مهاجر می شود. در این مرحله،  از فاز نرمال خار
ملخ ها به صورت دسته های میلیونی با هم می نشینند و 

پرواز می کنند و روزی 2۰۰ تا ۴۰۰ کیلومتر پرواز می کنند که در 
صورت وزش بادهای شدید این پروازها بلندتر خواهد بود. 
کی از آن است  سعید معین ادامه می دهد: پیش بینی ها حا
که در تابستان نیز بارندگی ها در مناطق مذکور یعنی آفریقا، 
عربستان، ایران و هند بالاتر از نرمال خواهد بود. علاوه بر آن، 
فائو پیش بینی کرده است که این بارش ها همراه با بادهای 
که هم باعث تشدید رطوبت  چرخنده قوی خواهد بود 
می شود و هم با وزش بادهای شدید ملخ ها می توانند در 
که در این ارتفاع خود را به صورت  کنند  ارتفاع بالا پرواز 
گلایدر درمی آورند یعنی بدون اینکه بال بزنند از طریق باد از 
بخش های جنوبی شبه جزیره عربستان به سمت عمان و 
امارات و حتی قطر رفته و بعد از طریق خلیج فارس و دریای 
عمان با طی مسافتی حدود ۳۰۰ کیلومتر وارد جنوب ایران 

می شوند. 
 مدیر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ 
نباتات کشور با بیان اینکه احتمال هجوم ملخ ها به ایران ۵۰ 
تا ۶۰ درصد است، می گوید: با توجه به اینکه ملخ ها تا الان ۵۰ 
درصد مسیر معمول خود را طی کرده اند احتمالا اواخر دی و 

اوایل بهمن وارد ایران  شوند. 
 موج های پیشین حمله ملخ به ایران

 ایران به خاطر موقعیت جغرافیایی، همواره در معرض 
هجوم ملخ بوده است. آخرین موج حمله ملخ به ایران که به 
صورت ۳ سال پی در پی رخ داد، در سال های ۹۷- ۹8، ۹8- 
۹۹ و ۹۹- ۱۴۰۰ بود. در این سال ها ملخ ها علاوه بر استان های 
جنوبی، به استان های مرکزی و حتی غربی مانند ایلام حمله 
کردند. به گفته مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی 
، در این ۳ سال در مجموع در  سازمان حفظ نباتات کشور
یک میلیون و 2۰۰ هزار هکتار از اراضی کشور مبارزه علیه 
ملخ ها انجام شد که بیش ترین سطح مبارزه مربوط به سال 
۱۳۹۷ یعنی سال اول حمله بود. معین در مورد میزان خسارت 
واردشده به کشور در جنگ با ملخ ها می گوید: در سال ۹۷ به 
رغم گستردگی موج حمله ملخ ها خسارتی به اراضی کشاورزی 
و باغی کشور وارد نشد. چون با وجود بسیج کامل امکانات 
و تلاش شبانه روزی نیروهای انسانی هرگز اجازه داده نشد 
ملخ وارد مزرعه یا باغ شود و مبارزه علیه این آفت خارجی در 
بیابان ها و بخش کوچکی از مراتع بود. مدیر مبارزه با آفات 
عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور در پاسخ به 
اینکه در صورت حمله ملخ ها چه استان هایی در معرض 

حمله قرار دارند؟ می گوید: در صورت حمله ملخ ها، خط 
اول مبارزه ما استان هرمزگان با مرکزیت بندرعباس است؛ 
بعد از آن، سیستان و بلوچستان، بوشهر و جنوب کرمان و 
بخش هایی از استان خوزستان در معرض بیش ترین احتمال 

حمله قرار دارند. 
 جای نگرانی نیست 

ک ترین نوع ملخ هستند که  ملخ های صحرایی از خطرنا
کنترل آنها به دلیل جمعیت بالا و وسعت و گستردگی منطقه 
۴۰ میلیون ملخ  گفته می شود  ، دشوار است.  تحت تاثیر
صحرایی در یک روز می توانند غذای ۳۵ هزار انسان را بخورند. 
با این وجود، مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی 
سازمان حفظ نباتات کشور می گوید در صورت موج جدید 
حمله ملخ ها با وجود تجربه سال های گذشته و همکاری 
همه دستگاه ها از کشوری و لشکری و استانداری ها، جای 

نگرانی وجود ندارد. 
 معین با بیان اینکه حمله ملخ ها می تواند به صورت 
یک جنگ تمام عیار ظاهر شود و مقابله با آن بودجه و 
هماهنگی های زیادی می خواهد، ادامه می دهد: برآورد 
می شود که تا آخر شهریور وضعیت حمله ملخ ها به ایران 
ح اضطراری مبارزه با  مشخص می شود. در حال حاضر طر
ملخ نوشته شده و ما منتظر هستیم که اولین پیش بینی فائو 
در مورد رخداد بادهای چرخنده اتفاق بیفتد. زمانی که اولین 
موج از این شرایط جوی رخ دهد ما طرح خود را تحویل ستاد 
بحران کشور خواهیم داد. بعد از بررسی در ستاد بحران که 
چندان طول نمی کشد، طرح برای وزیر کشور ارسال می شود 
و در هیأت دولت مطرح و مصوبه می گیرد و مراحل تخصیص 
بودجه از سمت سازمان مدیریت و برنامه ریزی ابلاغ می شود. 
بعد از آن دستورات لازم به استان ها داده و ادوات و وسایل 

خریداری و نیروی انسانی تجهیز می شود. 
 ۳5۰ میلیارد تومان؛ بودجه موردنیاز

 مدیر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ 
نباتات کشور در مورد بودجه مورد نیاز برای دفع حمله ملخ 
به کشور می گوید: در سال های گذشته به صورت کلی در ستاد 
مبارزه با آفت حدود ۱۰۰ میلیارد تومان به صورت نقد و تملک 
گر حمله ای  به این امر اختصاص پیدا کرد. برای امسال ا
صورت بگیرد با توجه به گرانی قیمت ادوات و ماشین آلات و 
همچنین گرانی مواد اولیه مانند سم درخواست ما حدود ۳۵۰ 

میلیارد تومان برای سال اول است.

موردومیزانخسارتملخها آخرینجزئیاتدر گزارشیاز

  هشدار! ملخ های مهاجم در راه ایران 

ح شده این روزهادر شورای شهر تهران  گزارش »آرمان ملی« از موضوعات مطر

مدیریتدوگانهوبیاطلاعی


